

НЕЗАКОННАЯ ВЫДАЧА И ПОЛУЧЕНИЕ ИЗБИРАТЕЛЬНОГО БЮЛЛЕТЕНЯ ДЛЯ ГОЛОСОВАНИЯ НА РЕФЕРЕНДУМЕ: УГОЛОВНО-ПРАВОВАЯ ХАРАКТЕРИСТИКА

Дегтерев Андрей Александрович,
доцент кафедры уголовного права
Астраханского государственного университета,
кандидат юридических наук
degtere vand@rambler.ru

Статья посвящена анализу признаков состава преступления, предусмотренного ст. 1422 УК РФ, относящихся к числу дискуссионных. Указанное преступление в общей структуре преступлений против избирательных прав составляет более 50%. Это обстоятельство, по мнению автора, свидетельствует о социальной обусловленности уголовно-правового запрета, общественной опасности деяния, грубо нарушающего условия легитимности государственной власти. В правоприменительной практике уголовные дела практически не возбуждаются, что обусловлено рядом обстоятельств, в том числе правовой неопределенностью ряда признаков состава преступления. В статье рассматриваются сущность незаконной выдачи и незаконного получения избирательного бюллетеня, бюллетеня для голосования на референдуме. Анализируются спорные вопросы содержания состава преступления, дается мнение автора о неверном толковании статьи и т.д. Автор делает выводы, указывая на то, что ч. 1 и 2 ст. 1422 УК РФ несут в себе самостоятельные составы преступлений. Квалифицирующим признаком обоих составов преступлений выступают обстоятельства, перечисленные в ч. 3 указанной статьи. В статье раскрываются признаки состава преступления, предусмотренного ст. 1422 УК РФ, и дается сравнение с другими взглядами российских ученых. В статье подробно исследуются пробелы в избирательном законодательстве относительно незаконной выдачи и получения избирательного бюллетеня, бюллетеня для голосования на референдуме. Подробно обозначены доктринальные проблемы и законодательные упущения в ст. 1422 УК РФ, а также указаны возможные пути их устранения. Автором предложено новое толкование квалифицирующих признаков анализируемого состава. В результате проведенного исследования автор приходит к выводу, что действующая ст. 1422 УК РФ «Незаконная выдача и получение избирательного бюллетеня, бюллетеня для голосования на референдуме» требует существенного изменения и дополнения.

Ключевые слова: выборы, референдум, избирательные права, право на участие в референдуме, воспрепятствование, тайна голосования, член комиссии, квалифицирующие признаки, субъект преступления, избирательный участок.

ILLEGAL ISSUE AND RECEIPT OF A BALLOT, BALLOT FOR VOTING AT A REFERENDUM: CRIMINAL AND LEGAL CHARACTERISTIC

Degterev Andrey A.
Associate Professor of the Department of Criminal Law of the Astrakhan State University
PhD (Law)

The article is dedicated to an analysis of attributes of constituent elements of a crime stipulated by Part 2 Article 141 of the Criminal Code of the Russian Federation, which is open to discussion. The specified crime accounts for more than 50% in the common structure of crimes against the voting right. This circumstance, according to the author, shows the social dependence of the penal prohibition, social danger of the action, which materially violates the legitimacy conditions of the state authority. In the law enforcement practice, criminal cases are hardly ever initiated, which is explained by a number of circumstances including legal indefiniteness of a number of attributes of constituent elements of a crime. The article considers the essence of illegal issue and receipt of a ballot, ballot for voting at a referendum. The article analyzes challenging issues of the content of constituent elements of a crime, provides the author's opinion on the false interpretation of the article etc. The author makes conclusions specifying that Part 1 and Part 2 of Article 1422 of the Criminal Code of the Russian Federation contain independent constituent elements of a crime. The qualifying attribute of both constituent elements of crimes is represented by the circumstances specified in Part 3 of the mentioned article. The article describes attributes of both constituent elements of a crime stipulated in Article 1422 of the Criminal Code of the Russian Federation and provides comparison with other opinions of Russian scientists. The article examines in details the gaps in the elective laws as to the illegal issue and receipt of a ballot, ballot for voting at a referendum. It describes in detail the doctrinal problems and legislative omissions in Article 1422 of the Criminal Code of the Russian Federation and possible ways to eliminate them. The author proposes a new interpretation of qualifying attributes of the analyzed constituent element. As a result of the study, the author concludes that the current Article 1422 of the Criminal Code of the Russian Federation, illegal issue and receipt of a ballot, ballot for voting at a referendum, needs significant amendments and supplements.

Keywords: elections, referendum, voting rights, right to participate in a referendum, interference, secrecy of voting, commission member, qualifying attributes, crime subject, voting station.